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Vážení spoluobčané,
prázdniny a dovolené máme za sebou, tak malá rekapitulace, co se dělo v létě.
Léto nebylo tak špatné, slunce, teplíčko, rozumně i toho deště trochu spadlo. Mohlo více, ale už by to asi vypadalo jako v okolí, kde 
to bouřky řádně propláchly, někde včetně sklepů.
Riviéra a koupaliště fungovalo, naši nivnickou mládež musíme pochválit, až na drobnosti nezlobila, letním kinem jsme se potěšili, 
hodový špacír po obci udělali a fotbalisté vítězstvím víkend i prázdniny ukončili.
Ale práce nestála a plánované akce probíhaly, a jak už to bývá, vždy někde něco skřípe. 
Největší skluz je na ZTV Sluneční. Kanalizace dešťová i splašková, plyn i voda zkolaudováno, živičné komunikace hotovo, ale dlážděné 
ulice, chodníky, rozvody elektro a další úpravy jsou ve skluzu a vypadá to na listopad místo slíbeného srpna.   
A další akce? Relax centrum ve sportovním areálu téměř hotovo, čeká se na nové propojení nízkého napětí od EON, ale žádost 
o připojení podaná před půl rokem, to je pro EON krátká doba, a tak čekáme a čekáme. Tady nás to ale nijak extra netrápí a zahájíme 
provoz hold až od 1.listopadu.

ˇ̌
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ul. Nová čtvrťul. Nová čtvrť

 ul. Družební ul. Družební

Zato rozšíření kapacity mateřské školy, to byly jiné nervy. Stavebně se to zvládlo, dodavatel 3VaH to měl pod kontrolou. Zařizovací 
předměty, tam to vázlo a při otevření bylo zkompletováno tak na 50%, a tak v den otevřených dveří to nebylo úplné. Za tohle se 
omlouváme Vám občanům i architektce, která odvedla skvělou práci, poněvadž jsme novou třídu nemohli předvést v plné kráse. 
Ale zvládli jsme rekonstrukci víceúčelového hřiště na dolním stupni, instalaci akustického podhledu v tělocvičně i kompletní 
rekonstrukci elektro rozvodů ve školní jídelně. O škole bude více psáno dále.
A co se dělo o prázdninách v obci? Slíbená rekonstrukce „Rajčovny“ se zdařila. Myslím, že vznikl další krásný kout obce s efektním 
osvětlením smutečních vrb i části nové nábřežní promenády a konečně mohly naše dámy vyrazit i v lodičkách. Proběhla i rekonstruk-

ce ulice Družební a v době vydání tohoto čísla NN bude za námi i oprava části ulice Nová čtvrť. V Sedlcké chalupě se kompletně 
vyměnila střecha, připravena je oprava okapů a střechy na Nadačním domě a zdárně nám probíhají práce na přístavbě Besedy. Aby 
toho nebylo málo, musíme ještě rychle vyměnit kotelnu ve školce i na OÚ a zdravotním středisku, než se nám ochladí. Dokončila se 
i rekonstrukce bývalého MNV na Dům služeb. Takže opravdu opravovalo se, stavělo se, a nebylo toho málo.   
A trochu o penězích, koneckonců jsou to peníze nás všech a máte právo vědět, kde se berou a kdy dojdeme nebo nedojdeme na 
buben. Pro nedůvěřivé informuji, že jsme utratili majlant za tyto práce a ještě něco do konce roku utratíme, ale nekrvácíme a na účtech 
je stále dostatečná rezerva (k 25.9. cca 35 mil. Kč) a stále tvrdím, plánujeme a budujeme plánovitě a smysluplně. 
Celou dobu se snažíme dělit správně fi nance do všech oblastí. Infrastruktura obce, to jsou cesty, kanály, dešťáky, chodníky, osvět-
lení, veřejné prostory a naše objekty, to je jeden velký krajíc. Další velký krajíc jsou děti, mládež, tj. školka a škola – a letos to byla 
opravdu velká suma. Sport, kultura a spolkový život - to je např. naše sportoviště, Beseda, dotace spolkům, kulturní a společenský 
život a to je další nezanedbatelná částka. Sociální oblast – sociální byt, příprava sítí pro bydlení, to je další část fi nancí. Trochu na 
hůl přišli letos senioři, ale těm to vynahradíme velkou investicí v roce 2020, plánovanou výstavbou komunitního bydlení. Další fi nance 
jsou potřebné na nové projekty – průmyslová zóna, bytový dům, řadové domy na Sluneční, výsadby, společná zařízení – biokoridory 
a další projekty dle komplexních pozemkových úprav a taky něco stojí provoz OÚ a údržba obce.         
Když ty krajíce sečteme, tak se nám skutečně podaří utratit rekordních téměř 100 mil. Kč v roce 2019, ale v souladu  s tím jak jsme si 
naplánovali. A kde se fi nance berou? Dvě třetiny příjmů nám přijdou v rámci rozpočtového určení daní, tak jako každé jiné obci 
a to je část stabilní (jistá) a každoročně se opakující. Potěšující je, že poslední roky jsou tyto příjmy rostoucí (rok 2018 o 12% před-
poklad roku 2019 o 7%). Část pak spadne do kasy díky získaným dotacím, letos by to mělo být více než 10 mil. Kč a část získáme 
kapitálovými příjmy (např. prodejem parcel, což je více než 30 mil. Kč). No a to je celá věda, pak už jen hlídat jednu i druhou stranu 
(nemyslím malou a velkou, ale příjmy a výdaje) 
Několik vysvětlení, postřehů a odpovědí na nevyslovené otázky a hospodské řeči - ano, výše uvedené je trochu zjednoduše-
né, a vždy se najdou „remcalé“, kterým se některé opravy a investice nelíbí, a tak můžeme slyšet „proč taková Rajčovna, šak to bylo 
dobré, na co chodník podél vody a k čemu sauny - šak já tam nechodím, a proč takový sportovní areál, šak tam nikdo není apod.“
Jo, jo, ano, můžeme nechat naše ulice „šak sú eště dobré“ a nespravovat objekty „tá střecha nebo fasáda by tam eště vydržala“  a ne-
budovat, nevymýšlet bydlení a průmyslové zóny. A proč rozšiřujeme obec, vždyť je po obci hodně starších neobydlených domků 
a proč byty? Proč? Jste mladí nebo starší? Zkuste sehnat v Nivnici starší domek nebo stavební místo, marně! Vše je zablokované, 
ten to chce pro vnoučata (sice jsou v Praze, ale co kdyby se chtěla vrátit), jiný domek je pronajatý a jiný zase „šak já si ještě počkám, 
neprodám“ atd. - prostě nejsou a pokud jsou k prodeji, tak je cena vysoká a přestavba mnohdy neekonomická. Proto považuji za 
správné nabídnout mladým nové parcely, aby nám zde zůstali, byť cena za parcely je taky vysoká, ale staví 
na zeleném, nové a dle svých představ. No a proč další průmyslo-
vá zóna? Vždyť to je to, co nám částečně 
plní obecní kasu a bude plnit po další léta 
a nabízí blízkost zaměstnání. Ze zaměst-
nanců nám jdou daně. Mnozí si myslí, že 
když fi rma zde nemá sídlo, tak z toho nic 
nemáme. Omyl! Pro obec je důležitá pro-
vozovna a  zaměstnanci. A  nová průmys-
lová zóna navíc přinese prodejem parcel 
do obecní kasy 20  mil. Kč příjmu!! A ještě 
přináší dlouhodobý příjem daní, který je 
podstatnější. 
A  odpověď ke sportovištím? Jen neznalí 
mohou říct „k čemu to?“ Na sportovním are-
álu je téměř denně dopoledne školka, ma-
minky s  kočárky, v  hale škola. Odpoledne 
a denně se tam honí kluci za balonem nebo 
jezdí na rampách a  pumptracku, pak má 
tréninky přípravka, mladší a starší žáci, do-
rostenci, muži a okolo nich musí být a jsou 
trenéři, asistenti nebo rodiče. A  je to taky 
trochu proto, že je areál hezký, čistý, udržo-
vaný, bezpečný, dneska už i v okolí vyhlá-
šený. A  smutně konstatuji, když potkám 
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Příspěvky z rozpočtu obce pro občany s trvalým pobytem v Nivnici
Příspěvek při narození dítěte – jednorázově 3.000 Kč 

Příspěvek při vstupu dítěte do 1. třídy - jednorázově 2.000 Kč (vyplaceno v měsíci září)

Příspěvek při úmrtí občana - jednorázově 5.000 Kč (vypláceno průběžně během roku)

Příspěvek na opravu fasády rodinného domu  – max. částka 3.000 Kč (vypláceno průběžně během roku)

Možnost čerpání půjčky z Fondu rozvoje bydlení – až do výše 120.000 Kč (dle vyhlášení zastupitelstvem obce) 

Bližší podrobnosti na stránkách www.nivnice.cz, příp. na OÚ.

člověka, který jde na fotbal po dlouhé době a řekne, že ten areál ještě ani neviděl. Smutné taky je,  když člověk, který kritizuje, je tam 
jednou za rok a není v obraze. Naopak s velkou radostí vidím a sděluji nejen jako starosta, ale i jako předseda TJ, kolik dětí nám spor-
tuje nebo se baví v jiných kroužcích. A je problém najít volnou hodinu ve všech prostorách, ať je to sportovní hala, tělocvična nebo 
Beseda, a je to dobře. A proto dále budu prosazovat další přístavbu sportovního areálu (samozřejmě s dotační podporou), abychom 
umožnili dalším spolkům nebo oddílům to více využívat. A asi všichni uznáme, že pokud naše děti chodí do kroužků, oddílů nebo 
spolků, je to vždy lepší, než aby vysedávaly v parcích a nudily se. Víte, to je jen část celé problematiky obce a dá se psát další o další 
problematice. Ale pojďme k té škole, jak jsem slíbil výše.
Škola – to je velké a vážné sousto. Jen letos nám škola spolkla téměř 20 mil. Kč z rozpočtu obce - opravy, havárie, provoz a in-
vestice. Škola byla a částečně ještě je historicky zanedbaná. Proto se výrazně této oblasti věnujeme a zastupitelé odsouhlasili  
v posledních čtyř letech následné akce a investice. Osadili jsme nové moderní kotelny (přinesly úspory), modernizovali sociálky 
na dolním stupni, šatny na horním stupni, rekonstruovali hřiště na horním a dolním stupni, opravili chodník, vystavěli parkoviště, 
rekonstruovali elektroinstalaci, obměnili zařízení kuchyně, rekonstruovali školku, rozšířili kapacitu školky, uhradili havárie a další 
související opravy a výrazně navýšili provozní příspěvek pro školu. Rok 2019 byl rokem havárií a nekoordinovaných, ale bohužel 
nutných oprav. Ale čeká nás taková příprava dokumentace postupné rekonstrukce budovy horního stupně, aby byla připravena 
reagovat na případnou dotační výzvu. Ministerstvu školství se daří uvolňovat fi nance a přislibuje další a vyšší alokace na obnovy 
škol a sportovišť, což je dobrý signál. Mnohdy jsou dotace jen pro menší obce, mnohdy je dotace podmíněna bezbariérovostí, 
ale snad se to zlepší a chceme být připraveni. Snahou bude ve spolupráci s vedením školy plánovat jednotlivé etapy oprav tak, 
abychom minimálně omezili provoz, ale abychom maximálně využili dotací, které jsou dosažitelné. Škola stojí a funguje a pokud 
každoročně o prázdninách provedeme jednu z etap tak do 3-4 let bude škola hezká nejen zvenčí, ale hezká a moderní i uvnitř.
Nesmí chybět, co se nedaří?

Zatím se nepodařilo dojednat výsadbu stromořadí Nivnice – Dolní Němčí s Ředitelstvím silnic ZK. Argumentují, že nemají na ta-
kovou investici (cca 0,75 mil. Kč) v rozpočtu tohoto roku dostatek fi nancí, a pak taky by se rádi zbavili udržitelnosti výsadby, kterou 
se zavázali. Takže snad to dají do rozpočtu roku 2020 a dočkáme se této výsadby. Kaple Hůrka, to je další černá nesplněná tečka 
a stále věříme, že se v dohledné době objeví dotace. Pokud se neobjeví, navrhnu tuto investici do plánu roku 2020. Taky se nedaří 

naši mládež naučit po sobě uklízet, ale to bude asi běh na dlouhou trať!!! To by stačilo, pojďme na veselejší věci.                    
Tak a co se připravuje?

Jak asi mnozí víte nebo nevíte, Farnost Nivnice plánuje na rok 2020 opravu fasády kostela, kříže a kopule na vrcholu věže, což 
je dobrá zpráva. Obec souběžně připravuje vizualizace a následně rekonstrukci a modernizaci veřejných prostor, tj. okolí kos-
tela, prostor Jednoty, uličky z Plitvic k Besedě, náměstíčko, parkoviště a zahradu u nové přístavby Beseda. Avizována je dotace 
na tyto rekonstrukce, tak musíme být připraveni. Připraveni musíme být i na další výzvy, především z Operačního programu 
životního prostředí, kde můžeme žádat na realizaci lokálních biocenter, rybníku, mokřadů, větrolamů a dalších protierozních 
a vodohospodářských opatření dle plánu společných zařízení komplexních pozemkových úprav. Pokud bychom čekali na 
projekty a fi nance od Pozemkového úřadu, tak to je opravdu na léta.  
Sportovní areál – vypsána dotace na rekonstrukce sportovních zařízení, a tak se pokusíme získat dotaci na rekonstrukci spodního 
patra provozní budovy (šatny a sociálky) a taky novou kotelnu. 
Je zde vysoká alokace a vysoká šance na získání dotace. Škoda mít v šuplíku projekt přístavby haly pro zápasníky nebo volejbalisty, 
tak by byla šance na získání až 30 mil. Kč dotace.   
Plán rozvoje obce – dotazník, připravujeme dotazník pro občany pro aktualizaci investic, kde se budou moci vyjádřit k jednotlivým 
záměrům obce. Dotazník bude součástí dalšího vydání Nivnických novin.
Závěr

Všichni asi vnímáme, že se obec mění, udržuje a modernizuje a přitom si ale zachovává stále punc vesnice pěkné a rozvíjející se. 
Chtěl bych Vás poprosit, máte-li připomínky nebo výhrady, přijďte na obec, nikdo Vám hlavu neutrhne a věřte, že všechno je o ko-
munikaci a toleranci. Ale musím taky říct, že starostování je honička, ale pokud je za vámi vidět práce, a pokud vás občané občas 
pochválí, je to skvělý pocit.  
A nakonec nové nařízení: „Ludé milí, ochladilo sa, opatrujte sa, zeleninu i ovoce jezte, vitamíny přidávejte a šťastného života užívejte.“

Hezký podzim přeje 
Miroslav Vykydal, starosta



Předběžný přehled plánovaných sportovních, společenských akcí a událostí:
09. 10. Den otevřených dveří na Charitním domě

13. 10.  Motoburza (Sportovní areál)
13.-14.10.    Výstava hub (SD Beseda)
26. 10. v 16:00 Nivničanka slaví 100 let (SD Beseda)
28. 10. v 10:00 Výšlap do Lipin + výsadba stromků  

(z Rajčovny)
28. 10. Drakiáda (kaple Nejsvětější Trojice)
02. 11. v 14:00 II. Košt chleba (pod Obecním úřadem)
02. 11.  Světelný průvod na hřbitov 

03. 11. v 17:00  Kubo - divadlo (SD Beseda)  
09. 11. Memoriál V. Hromčíka (Sportovní areál)
09. 11. Nivnický kros (Sportovní areál)
14. 11. v 17:00   Čaj o páté (SD Beseda)

17. 11. v 16:00   Biomatka aneb Běž do řiti s kuskusem (SD 
Beseda - předprodej)

24. 11. od 11:00  Vánoční výstava (SD Beseda)
29. 11. v 19:00  Rozsvícení vánočního stromu

30. 11. v 14:30   Setkání seniorů (SD Beseda)
01. 12. Mikulášská besídka (SD Beseda)
05. 12. v 17:00 Čaj o páté (SD Beseda)
10. 12. v 17:00   Školní vánoční jarmark a vánoční koncert (SD 

Beseda)
11. 12. v 18:00 Česko zpívá koledy (před kostelem u vánočního 

stromu)
15. 12.   Vánoční koncert DH Straňanka (SD Beseda)

Akce může být z organizačních nebo technických důvodů přesunuta popřípadě zrušena. Podrobnější informace o nich budou zveřejňovány 
na stránkách obce a v místním rozhlase!

Akce může být z organizačních nebo technických důvodů přesunuta popřípadě zrušena. Podrobnější informace o nich budou zveřejňovány 
na stránkách obce a v místním rozhlase!
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Atletický tábor
Protože od dětství sportuju a moc mě to 
baví, rozhodla jsem se zábavnou formou 
naučit základům atletiky i děti, které o to 
budou mít zájem. V době od 8. do 12. čer-
vence jsem připravila denně tři hodiny 
zábavy a sportu pro děti od čtyř do devíti 
let. Přihlásilo se jich 12 a týden s nimi byl 
skvělý. Všechny byly moc šikovné a sna-
živé a společně jsme si to užili. Děkuji jim 
všem za to, jak se nám ten týden vyda-
řil. Poděkování patří také rodičům všech 
dětí za vzornou docházku a  spolupráci 
a za to, že se mi nebáli děti svěřit a chá-
pali, že ke sportu a hrám patří i nějaké ty 
odřeniny... 
Velkou zásluhu na uskutečnění sportovní-
ho týdne má vedení ZŠ Nivnice, které nám 
umožnilo bezplatně využít sportovní areál. 

VH

Co se ti líbilo na atletickém táboře?

• Líbil se mi fotbal, že tam byla dobrá par-
ta a hráli jsme dobré hry… Matěj 9 let

• Mně se líbilo malování o  přestávkách 
a hry… Nikolka 6 let

• Hraní fotbalu a  parta kamarádů… 
Tobiáš 9 let

• Líbil se mi hlavně volný čas a hraní s ka-
marády… Lukáš 8 let

• Líbilo se mi, jak jsme hráli hry a že jsme 
byli venku a naučila jsem se nové hry… 
Ella 7 let

• Paní učitelka se mi moc líbila. Byla hod-
ná… Dominik 5 let

VÁNOČNÍ PRODEJNÍ VÝSTAVA
se uskuteční v neděli 24. listopadu 2019 ve Společenském domě Beseda Nivnice od 11:00 do 16:00 

hodin. Žádáme vystavovatele, kteří mají zájem o tuto akci a chtějí vystavit nebo prodat své výrobky 

(výšivky, korálky, dekorace, perníčky, ozdoby a jiné), aby si zajistili místo na tel. č. 605 804 501 nebo 

beseda@ou.nivnice.cz

Děkujeme!



w w w. n i v n i c e . c z

55 Srpen-Ríjen  4/2019ˇ̌

SLAVNOSTI VÍNA
Letošní ročník Slavností vína v  Uherském 
Hradišti (7.9.) byl ve znamení deštivé soboty. 
Přesto návštěvníci mohli i  tak vidět přehlíd-
ku krojů (skrytých pod pláštěnkami) podma-
lovanou tóny dechových hudeb a  cimbálů. 
Součástí bylo i  vystoupení folklórních sou-
borů jednotlivých mikroregionů. Obec Niv-
nice byla reprezentována dechovou hudbou 
Nivničanka a  občany, které deštivé počasí 
neodradilo.
Vedení obce Nivnice děkuje všem, kteří 
i přes nepříznivé počasí reprezentovali naši 
obec v krojovaném průvodu na Slavnostech 
vína v Uherském Hradišti. 
DĚKUJEME!!!

www.slovacko.cz
toto jsou nové stránky na kterých zjistíte spoustu zajímavých informací z celého SLOVÁCKA. 

Jestli chcete vědět kde je bleší trh, kde se bude hrát divadlo, jaký koncert se uskuteční v sou-

sední vesnici či městě, kam o víkendu s dětmi nebo kde se podávají gurmánské speciality ne-

váhejte a navštivte tyto stránky 

vína v Uherském Hradišti.
DĚKUJEME!!!

ppppppppppppppppppppppppppppppppppppppp jp j //////////////////

 
. 
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HODY 
O  letošních hodech nám počasí dopřálo 
mimořádné teplo. Hodový víkend už tra-
dičně zahájilo „DISKO TRISCO“ ve sportov-
ním areále. Nechyběla tradiční „VÝSTAVA 
DROBNÉHO ZVÍŘECTVA“, bez které si hody 
vůbec nedovedeme představit. Sedlcká 
chalupa nabídla výstavu „MALOVANÁ 
KRAJKA“ a  hned vedle v  knihovně jsme 
se mohli začíst do obecních kronik nebo 
levně zakoupit vyřazené knihy. Velký 
ohlas sklidila výstava ve společenském 
domě Beseda „FOTOGRAFIE NIVNIC-
KÝCH FOTOGRAFŮ“, účastnilo se celkem 
16 fotografů, kterým moc děkujeme za 
vstřícnost a  výbornou spolupráci. Bě-
hem víkendu výstavu zhlédlo přes 500 
návštěvníků. Ovšem velký ohlas měla 
i  VÝSTAVA AKRYLOVÝCH OBRAZŮ p. 
Maňákové i den otevřených dveří v pří-
stavbě MŠ a v RELAX CENTRU (sportovní 
areál). Hodové sobotní odpoledne nám 
krásně dokreslila skupina „MEJDAN“ 
a  vystoupení stepařek a  country Huri-
kánku.
Poděkování patří i  všem krojovaným, 
kteří se v hojném počtu zúčastnili slav-
nostní hodové mše.  -rednostní hodové mše.  -red
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Co se skrývá za humny - vycházka
Co se skrývá za humny - vycházka

PODZIMNÍ VÝSTAVA – NIVNICKÁ FLORA 
Letos zahrádkáři opět nezklamali. Ve SD Beseda byla k vi-
dění výstava, která byla návštěvníky trefně nazvána „NIV-
NICKÁ FLORA“. 
Součástí výstavy bylo povídání a komentovaná procház-
ka pod názvem „Co se skrývá za humny“, kterou připravila 
Mendlova univerzita v Brně ve spolupráci s MAS Východní 
Slovácko. Nejen o geodiverzitě a půdě Bílých Karpat nám 
přednášel doc. Mgr. Aleš Bajer, Ph.D., kterému i tímto dě-
kujeme za vyčerpávající odpovědi na naše zvídavé otázky.  

MKMK

Co se skrývá za humny - přednáškaCo se skrývá za humny - přednáška

Co se skrývá za humny - určování vzorků půdy

KK

ý y  určová í v rků půdyy
ý ny  určování vzorků půdyy
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Zpráva o činnosti Punťaklubu 2018-2019
Rok 2018 nám začal březnovými závodními 
úspěchy. Na zápolení v Biskupicích si naše 
týmy zaběhly ve velké konkurenci krásná 
umístění:
Anička Šašinková + Yorick  - 2. místo
Barča Miškarová + Spajk – 3., 4. místo 
Diana Mičulková + Ejmi – 1., 2. místo
Vašík Jahoda + Max – 6. místo
V  dubnu jsme se zúčastnili Vandrácké 50 
– psí veterány jsme pro tuto akci nechali 
doma.
V červnu se týmy Punťaklubu (Barča Miška-
rová + Spajk, Anička Šašinková + Yorick, 
Diana Mičulková + Ejmi, Leona Dudková + 
Berry, Vašík Jahoda + Max, Petra Bartáčko-
vá + Lucky) podílely na krásné atmosféře 
a  programu v  Azylovém domě pro matky 
s  dětmi v  Uh. Brodě. Klientům jsme před-
vedli jednoduchou agility dráhu, pár triků 
se psy, povídali o výchově a soužití se psím 
parťákem a jaká cesta vede k závodům. Dě-
tem i maminkám azylového domu se naše 
vystoupení velmi líbilo. Nakonec jsme pej-
sky půjčili šikovným dětem a pod dozorem 
si každý mohl vyzkoušet agility dráhu, což 
se setkalo s velkým nadšením.
V srpnu měly děti z Punťaklubu prezentaci 
a workshop na Letní fi lmové škole v Uh. Hra-
dišti. Jako každý rok i letos se sešla spousta 
zájemců o besedu, ukázky práce (tanec se 
psem, triky, agility ) i  obyčejné pohlazení 
pejska. Opět závěrem pořadu si návštěvníci 
mohli vyzkoušet jednoduché triky i vedení 
psa na agility dráze. Za tuto prázdninovou 
aktivitu děkujeme Diance Mičulkové + Ejmi, 
Leonce Dudkové + Berry.  
V září se Anička Šašinková + Yorick jako jedi-
ný tým zúčastnili agility závodů v Boršicích 
a získali krásné 4. místo. 
Listopad patřil Zkouškám z  poslušnosti 
podle NZŘ v Biskupicích a Anička Šašinko-
vá + Yorick si vybojovali úžasné 3. místo.
Během druhé poloviny roku se všichni čle-
nové podle svých časových možností zú-
častňují terapeutických návštěv v charitním 
domě pro seniory v Nivnici. Děkujeme pře-
devším:

Stázince Aubrechtové, Barči Miškarové, Do-
rotce Mikulcové, Elišce Výmolové, Janě Pav-
lušové, Simoně Zitterbartové, Aničce Šašin-
kové a všem, kteří si dokážou najít chvilku 
času.
Závěrem roku jsme tradičně a  silvestrov-
sky vyšlápli do Lipin na chatu Rudé Stopy, 
opekli si špekáčky, uvařili čaj, pobesedovali, 
naplánovali další činnost a uzavřeli další rok 
klubu.
V  roce 2018 ze studijních důvodů ukon-
čili závodní činnost Vašík Jahoda, Dianka 
Mičulková, Lea Dudková, Barča Miškarová 
a Květka Mudráková. Ze srdce děkujeme za 
veškerou úžasnou prezentaci Punťaklubu 
na závodech i veřejných vystoupeních. Dě-
kujeme!
V roce 2019 členové Punťaklubu pokračují 
v terapeutických chvilkách se seniory v cha-
ritním domě, což je vždy vítáno nadšením 
a radostí babiček i dědečků. Je nám velkou 
ctí přinášet zpestření do jejich života.
V únoru se Punťaklub přemístil do Slavičína 
na velmi zajímavou besedu s Rudolfem De-
senským – psychologem psů. 
Závodní činnost tohoto roku zahájila v břez-
nu Anička Šašinková + Yorick tuneliádou 
v Biskupicích, kde si vyběhali krásné 3. mís-
to. Gratulujeme!
Vzájemnou pospolitost bez trénování, bě-
hání a závodění jsme si užili na každoroční 
dubnové Vandrácké 50., která už patří k tra-
dičním akcím našeho klubu.
Také naši členové se zapojili do květnové-
ho úklidu ke Dni Země, úklidu a  brigádě 
společných prostor kynologického cvičiště 
a následnému opékání špekáčků. 
Na pozvání Azylového domu pro matky 
s  dětmi v  Uh. Brodě jsme předvedli pre-
zentaci agility s  přednáškou, co je agility, 
představili jsme přítomné týmy a  nakonec 
nechali děti, aby si vyzkoušely dráhu s půj-
čeným pejskem. Nadšení bylo na obou 
stranách. Děkujeme za krásný dárek k MDD 
i pro nás. 

První prázdninový týden se konal týden-
ní intenzivní výcvikový kurz poslušnosti 
a obran služebních psů. Pořádajícím byl pan 
Radim Šašinka, kterému tímto děkujeme za 
obětavou práci, přípravu programu i  zajiš-
tění všeho potřebného pro hladký průběh 
kurzu. Spokojení účastníci ze všech koutů 
republiky budou šířit dobré jméno nivnic-
kého kynologického klubu. Děkujeme!
Tréninky probíhají i  během letních prázd-
nin. Týmy se mění podle plánů dovolených 
a táborů, tréninky jsou svou pestrou sklad-
bou lidí i psů zajímavé a tvůrčí. 
Poslední srpnový čtvrtek jsme přijali pozvá-
ní do domova pro postižené na Velehradě. 
Stěhoval se téměř celý Punťaklub - štěňátka 
i  zkušení matadoři. Předvedli jsme krátké 
agility, ale největším nadšením klientů byl 
přímý kontakt s  pejskem, mazlení, krme-
ní, procházka, hraní i  obyčejné pohlazení. 
Děkuji všem zúčastněným. Byl - a  vždycky 
bude - to velmi emotivní zážitek. Děkuji. 

 LM LM

devším:
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16. noční pohádkový les 21. 9. 2019
Po několika letech nás počasí konečně 
nechalo na pokoji a  mohli jsme v  klidu 
nachystat všech devatenáct pohádkových 
stanovišť. Samozřejmostí každého ročníku 
je novinka, letos stanoviště s Maxipsem Fí-
kem. Vzhledem k tomu, že v loňském roce 
nám počasí zničilo část kulis, museli jsme je 
vyrobit zcela znovu. Naštěstí se našla par-
ta v čele s Vlastimilem Slintákem, která se 
toho chopila a zvládla perfektně.
Na stanovištích bylo celkem 85 lidí, na pří-
pravě pracovalo 38 organizátorů (14 z nich 
bylo zároveň na stanovišti). Celkem se tedy 
na organizaci podílelo 109 osob! (Doufám, 
že jsem na nikoho nezapomněl, pokud ano, 
velmi se mu omlouvám.) Musím jim všem 
moc a moc poděkovat. Pracovali bez náro-
ku na odměnu, spoustu hodin. A to se dnes 
už nevidí.
Když píšu tento článek vzpomněl jsem si na 
dotaz: kolik bylo účastníků. Dal jsem se tedy 
do počítání… 1014 návštěvníků starších tří 
let, děti do tří let jsme přestali počítat u čísla 
150. Takže jsme zhruba na čísle 1200. 
Jsem rád, že nás poctilo svou návštěvou 
tolik lidí a zároveň nás to zavazuje na příští 
rok. 
Nakonec ještě děkujeme sponzorům, bez 
kterých bychom takovou akci zorganizo-
vat nemohli.

Jiří Miškar, 
vedoucí Turistického oddílu mládeže Nivnice

a 
y 
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START – KRTEK A MYŠ
Gazdíková Miroslava
Gazdík Tomáš
Skalníková Andrea 
Chytilová Vanesa 

VOJÁCI
Plesner Michal 
Bartek Josef
Plesnerová Barbora

HRAD – KRÁL, KRÁLOVNA, ŠAŠEK
Basariková Jarmila
Smetana Hynek
Motyčková Dagmar

VČELÍ MEDVÍDCI
Ligasová Petra
Michaela Kročová
Ondrová Nora
Náhlíková Natálie

PIRÁTI 
Výmolová Natálie 
Miškarová Barbora
Miškarová Lenka
Miškar Ladislav

HLOUPÝ HONZA, MAMINKA, FARMA
Charvát Jan
Zitterbartová Simona
Janečková Tereza
Martišová Tereza

ORGANIZÁTOŘI zeleně označení se opakují – stavili pohádkový les i účinkovali na stanovištích: Cimala Antonín, Cimala Ma-

touš, Gazdík Tomáš, Gazdík Vojtěch, Gazdík Zdeněk, Gazdíková Miroslava, Hrašák Kamil, Kočica Jakub, Kratěnová Lucie, Mikulec 
Šimon, Miškar Jan, Miškar Jiří, Miškar Jiří Jr., Miškar Ladislav, Miškarová Andrea, Motyčková Dagmar, Mudrák Josef, Mudrák Martin, 
Mudrák Pavel, Mudrák Pavel, Mudrák Roman, Mudráková Jiřina, Ondra Vlastimil ml., Ondra Vlastimil st., Orgoň Marek, Petráš Adam, 
Petrášová Martina, Plesner Dalibor, Plesner Daniel, Plesner Jan, Plesner Oldřich, Plesnerová Barbora, Plesnerová Michaela, Slinták 
Vlastimil, Slintáková Radka, Škrabálek Dominik, Škrabálek Prokop, Vrága Kristián

SPONZOŘI

MAXIPES FÍK, ÁJA
Gazdík Petr
Adamcová Veronika

SNĚHURKA A TRPASLÍCI
Bartoňová Johana
Charvát Jiří
Hruda Jáchym
Soukeník Roman
Hladiš Michal
Kollár Jonáš
Volná Denisa

VODNÍK A VODNICE
Hejda Petr
Bezstarostová Bohuslava

KOVBOJI A INDIÁNI
Výmola Jakub
Somrová Monika
Trtek Matěj 
Zetík Robert
Kováčová Kristýna
Adam Zálešák
Cimala Matouš
Skybová Anna
Petrášová Zuzana
Škrabálek Dominik
Tomanec Tomáš
Výmolová Eliška
Plesner Daniel

OTESÁNEK – DĚDEČEK, BABIČKA
Matyáš Petr
Pražanová Danuše

PEKLO A NEBE
Matěk Štěpán
Škrabálek Prokop
Miškar Jan
Kapsa Mikuláš
Mudrák Pavel
David Moštěk
Strommerová Hana
Strommerová Kateřina
Strommerová Marie
Chvílová Jitka
Chvílová Petra
Kafková Marcela
Škrabálková Alice
Hrašáková Helena

PERNÍKOVÁ CHALOUPKA – JE-
ŽIBABA, JENÍČEK A  MAŘENKA, 
OVLÁDÁNÍ STOLEČKU
Frýbertová Alena
Jónová Ester
Mikulcová Dorota
Petráš Adam
Vrága Kristián

KŘEMÍLEK A VOCHOMŮRKA
Mikulec Ondřej
Klhůfková Martina

MAKOVÁ PANENKA A  MOTÝL 
EMANUEL
Nevařilová Simona
Zámečník Štěpán

BERUŠKA A FERDA MRAVENEC
Ondrová Běla
Mikulec Šimon

ŠMOULOVÉ
Drblíková Sára
Hladišová Kristýna
Lysoňková Vanesa
Kadlčíková Martina
Pochylá Lucie
Máčalíková Denisa
Tomancová Jolana
Kašpárková Silvie

DRAK – PRINC A PRINCEZNA
Ondra Vojtěch
Hefková Ivana

CÍL – ČERNOKNĚŽNÍK A ŠAŠEK
Kovářová Hana
Petrášová Martina

A

Martišová Tereza
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FOTOREPORTÁŽ 
Medobraní v Lipinách
Medobraní v Lipinách

13.7. I  přes nepřízeň počasí připravili včelaři tradiční včelař-

ské dopoledne, které bylo poučné i zábavné jak pro děti i pro 

dospělé.

OHVS – kopaná žen v Bystřici p. Lop.
OHVS – kopaná žen v Bystřici p. Lop.13.7. Poslední hry letošních Olympijských her Východního Slovácka se nesly ve velmi přátelském duchu, a  naše ženy a dívky ukořistily krásné třetí místo. Gratulujeme!!!

ské dopoledne, které by p

dospělé.
, naše ženy y ukořistily krásné třetí místo. Gratulujeme!!!

Letní kino – Ženy v běhu
18.7.
Letní kino  Ženy v běhuLetní kino – Ženy v běhu
18.7.

Přednáška P. Jana Rajlicha v Orlovně Přednáška P. Jana Rajlicha v Orlovně 
22.7.22.7.
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Časovka na cyklostezce do SLČasovka na cyklostezce do SL
28.7. Přífarní tábor Přífarní tábor 

5. - 9.8. Tentokrát bylo táborové téma „námořníci“5. - 9.8. Tentokrát bylo táborové téma „námořníci

Požár na faře Požár na faře 10.8. – velké poděkování patří všem hasičským jednotkám 
za rychlý a úspěšný zásah!!

asičským jednotkám 
za rychlý a úspěšný zásah!!

Vítání občánků 
14.9.14.9.

Setkání rodáků 50-níci14.9. ci4.9.
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Kocourek Modroočko 
Kocourek Modroočko 

22.9. – hudební pohádka pro děti, hrálo divadlo Blick z Ost-

rožské Nové Vsi

Pasování druháčků na čtenáře 2.10. – více v příštím čísle NN

22.9. – hudební pohá p

rožské Nové Vsi

příštím čísle NN

Čaj o páté 
3.10. – beseda se starostouČaj o pČaj o páté 
3.10. – beseda se starostou

0 be
ZelňačkaZelňačka
5.10. – divadelní komedie, hrál divadelní soubor K. Högera ze Strání 
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Orel Nivnice – rekonstrukce Orlovny
Na začátku letošního roku stála jednota 
Orel Nivnice před nelehkým rozhodnutím, 
a to jak využít prostory Orlovny, která již ne-
mohla naplnit potřeby soudobých nájem-
níků. Vedením jednoty Orel Nivnice byl na 
lednové výroční schůzi zvolen bratr Štěpán 
Smetana. 
Osloveni byli členové jednoty Orel Nivnice 
a aktivní farníci při nedělní bohoslužbě for-
mou ohlášek, aby se vyjádřili, navrhli či jen 
diskutovali o osudu budovy Orlovny, která 
po vypovězení smlouvy s  jediným nájem-
níkem, Herny a baru Fénix, zůstala prázdná. 
Z diskuse vyplynuly tři možnosti:
1. vytvořit spolkovou budovu,
2. spodní patro využít pro pohostinství 

nebo služby,

3. dlouhodobý pronájem obci.
Zvolena byla druhá varianta, tudíž částečně 
využít prostory na služby a největší prostor 
pro pohostinství. Kvůli značnému omezení 
rozpočtu na úpravy prostorů bylo rozhod-
nuto vše dělat svépomocí a odborníky volat 
pouze na kvalifi kované práce.
V dubnu byl předán první prostor paní Dr. 
Takáčové pro Fyzio-služby. Od července je 
v provozu pohřební služba ARTE a k první-
mu říjnu byly předány i zbylé dva prostory - 
paní Sobotkové na masáže a paní Bartošové 
na krejčovství. Na otevření prostor určených 
pro pohostinství si ještě chvíli budeme mu-
set počkat .
Během oprav byly uspořádány dvě větší 
brigády kvůli výměně oken. Na první bri-

gádě se podílelo 15 lidí a na druhé 21 lidí. 
Postupně se daří rekonstruovat a  opravo-
vat. Velké DÍKY patří všem, kteří se jakým-
koliv způsobem zapojili, ať do rekonstrukce, 
úklidu, či jen podporou. Zejména pak Karlu 
Smetanovi, který na celou rekonstrukci do-
hlížel a většinu prací provedl sám ve svém 
volném čase.
Jednota Orel Nivnice se snaží stále více 
spolupracovat s  farností a  jinými spolky. 
Nabízí kinosál i ke krátkodobému pronájmu 
na soukromé akce se zajištěním vlastního 
cateringu. Práce jednoty Orel je pravidelně 
prezentována jak na webových stránkách 
jednoty Orel Nivnice, tak na facebookovém 
profi lu. 

ŠSg y ý



w w w. n i v n i c e . c z

NIVNICKÉNIVNICKÉ
NOVINYNOVINY 1616

SLOVO ŘEDITELKY ŠKOLY
k začátku školního roku 2019/2020

Vážení a milí, 
dovolte mi, abych se ohlédla za prvním škol-
ním rokem, který jsem měla možnost strávit 
společně s Vámi tady v nivnické škole – škole, 
která dýchá duchem J. A. Komenského. 
V  úvodu bych ráda všem poděkovala za 
velmi milé přijetí, které jsem po příchodu 
do nivnické školy vnímala. Podpora, důvěra 
a úcta jsou základní věci, bez kterých se nelze 
v dobře fungujícím společenství obejít. Jsem 
ráda, že jsem je tady v  naší škole a  v  celé 
Nivnici našla, ba dokonce je vnímám nyní 
po roce ještě silněji. Jak jsem uvedla v  Niv-
nických novinách č. 01/2019, práci ředitelky 
v nivnické škole jsem neplánovala – život mi 
ji sám nabídl a  já jsem tuto roli přijala a po 
hlavě jsem se naplno pustila do usilovné prá-
ce. 
Tento školní rok byl pro mě rokem seznámení 
se se školou, prací učitelů a organizací výuky, 
s  nabídkou mimoškolní a  zájmové činnosti 
a zejména se vzdělávacími možnostmi školy.  
V září jsem provedla velké dotazníkové šetře-
ní. Oslovila jsem všechny skupiny (žáky, jejich 
rodiče, zaměstnance), abych zjistila, jak vní-
mají činnost školy, jaké jsou její silné stránky 
a příležitosti k dalšímu rozvoji. Rozdáno bylo 
pět set dotazníků, jejich vyhodnocení najde-
te ve výroční zprávě o činnosti školy, která je 
dostupná na webových stránkách naší školy 
www. zsnivnice.cz. Výsledky z  této ankety 
jsou pro školu důležitou zpětnou vazbou. 
V předchozí roli školní inspektorky jsem po-
znala stovky škol. Nivnická škola patří k těm 

nejlepším. Průběh a výsledky vzdělávání jsou 
zde vynikající. Přestože je vzdělávání nelehký 
úkol, naši pedagogové ho zvládají na jednič-
ku. Svědčí o  tom spokojenost našich dětí, 
žáků a jejich rodičů.

Co se podařilo a co nás překvapilo v tom-

to školním roce?

Nivnická škola patří mezi největší v  okrese. 
Ve školním roce jsme vzdělávali celkem 102 
dětí ve čtyřech třídách mateřské školy, 307 
žáků v  patnácti třídách základní školy a  58 
žáků ve dvou odděleních školní družiny. Ve 
škole pracovalo celkem 53 zaměstnanců.
Byl to rok velmi náročný, ale krásný a  obo-
hacující. Podařilo se mnohé i přesto, že jsme 
v průběhu celého školního roku museli v zá-
kladní škole čelit mnoha haváriím a  poru-
chám plynoucím z  neutěšeného stavu ma-
teriálních podmínek. Hned v září jsme měli 
vytopeno sociální zařízení ve 2. patře horní 
školy, o měsíc později jsme bojovali s nefun-
gujícím odpadem v sociálním zařízení v su-
terénu. V  prosinci nás postihla nejtěžší po-
hroma, ráno nás v celých šatnách horní školy 
překvapilo 10 cm vody. Následovalo vysou-
šení prostor a  tříměsíční oprava kanalizace 
a sociálního zařízení v suterénu, a to všechno 
za provozu školy. Na jaře nás v  horní škole 
zase nepříjemně potrápilo přepětí v  elek-
trické síti, které nám poškodilo elektrotech-
nické vybavení včetně kotelny. Čelit jsme 
museli dalším dílčím poruchám elektroin-
stalace, která má už nějaký ten rok za sebou. 
Na dolní škole nás potrápily svody dešťové 
vody a rovněž dílčí poruchy elektroinstalace. 
Zkrátka, na jeden školní rok toho bylo oprav-
du hodně. My jsme ale všechno zvládli! 
Během školního roku a o prázdninách jsme 
realizovali celou řadu plánovaných i neplá-
novaných oprav a  proměn – v  horní škole 
jsme kompletně opravili kabinet chemie, 
renovovali jsme elektroinstalaci v  učebně 
cizích jazyků a  dvou kmenových třídách, 
abychom mohli využívat novou ICT tech-
niku. Vytvořili jsme podmínky pro další od-
dělení školní družiny, položili novou podla-
hovou krytinu v šatně ŠD a rozšířili chodník 
u zadního vchodu. V dolní škole jsme usadili 
do oken hroty chránící budovu před hníz-
děním ptactva. Ve školní jídelně jsme zho-
tovili odtokový žlab v místnosti na umývání 

nádobí a zakoupili některé nové spotřebiče. 
V  mateřské škole jsme renovovali podlahy 
ve třídě Motýlků a  v  místnosti personálu. 
Některé znečištěné prostory se nově vyma-
lovaly. Velmi děkuji místním fi rmám, které 
nám s opravami pomáhaly. Poděkování pa-
tří také zřizovateli, který přispěl k  rozšíření 
kapacity mateřské školy, pomohl s opravou 
elektroinstalace ve školní kuchyni, renovo-
val žákům dolní školy hřiště a fi nanční pod-
porou umožnil rozdělení početné skupiny 
prvňáčků do dvou tříd.  
Vzdělávání v  naší škole vychází z  Komen-
ského fi lozofi e, jeho vyučovacích principů, 
které jsou platné i  v  dnešní době. Snažíme 
se našim žákům přinášet výuku, která staví 
na tvořivosti, názornosti a  aktivitě, zkrátka 
na činnostním učení. Podporujeme všechno, 
co přispívá k  oživení odkazu Komenského. 
V  tomto duchu se nese také dlouhodobý 
projekt „Cesta za J. A. Komenským“, který 
jsme v listopadu zahájili. Projekt je řadou díl-
čích aktivit směřujících k poznání myšlenek, 
života a díla Komenského. 
V tomto školním roce, jako i v předchozích, 
jsme se zapojili do E-twinningu. Hned v září 
nás potěšila skvělá novina: Národní stře-
disko pro E-twinning ocenilo z  celkového 
počtu 171 tři projekty naší školy, což je vel-
ký úspěch! Naší škole byl udělen evropský 
certifi kát kvality (European Quality Label). 
Toto ocenění je důkazem toho, že práce žáků 
a  celé školy odpovídá vysokým evropským 
měřítkům! Podpora jazykového vzdělávání je 
pro školu důležitá. Pro naše žáky zajišťujeme 
výuku s rodilým mluvčím, poznávací zájezd 
do Anglie, exkurzi do Vídně. Vyučujeme jazyk 
anglický, německý a  ruský. Nezapomínáme 
ani na ostatní gramotnosti – přírodovědnou, 
matematickou, čtenářskou, informační... Pra-
videlně se naše škola zúčastňuje řady sou-
těží, olympiád a  sportovních turnajů. Naši 
žáci se umísťují na předních místech, a to na 
okresní, krajské, národní a dokonce i meziná-
rodní úrovni. Velmi dobře si naši žáci vedou 
při přijímacím řízení na střední školy. Letos 
celkem 205 žáků prospělo s vyznamenáním. 
Na konci školního roku jsme nejúspěšnější 
žáky ocenili pochvalami, knižní odměnou 
a Nivnickým oříškem. Výčet soutěží, projektů 
a akcí školy za školní rok 2018/2019 najdete 
ve výroční zprávě o činnosti školy. 
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Značným obohacením naší vzdělávací čin-
nosti je úzká spolupráce s celou řadou spol-
ků a organizací, které v Nivnici působí. Patří 
jim velké poděkování za jejich zájem o školu. 
Nemohu opomenout zmínku o  součinnos-
ti školy s Nadací Dr. Kachníka, která patří ke 
stěžejním. Významná pro osobnostní rozvoj 
našich žáků a nalezení správné životní cesty 
je spolupráce školy s místní farností a Otcem 
Zdeňkem v rámci výuky nepovinného před-
mětu náboženství. Nejdůležitějším partne-
rem školy jsou rodiče našich dětí a žáků. Dě-
kuji všem za podporu školy, kterou v tomto 
školním roce projevili.
Ve škole letos došlo k několika změnám. Pro-
měnou prošla část školní zahrady v levé části 
u vstupních dveří horní školy, a to díky dotaci 
Zlínského kraje v rámci programu „Podpora 
ekologických aktivit v kraji“. Žádost školy spl-
nila požadovaná kritéria a my jsme zde mohli 
vytvořit ukázku přírodních biotopů.
Jak jsem uvedla v  lednovém rozhovoru, je 
pro mě jednou z  priorit podpora polytech-
nické výchovy. Na konci školního roku jsme 
začali uklízet prostory školních dílen a pořídi-
li jsme základní žákovské ruční mechanické 
nářadí, aby bylo možné zde po mnoha letech 

plnohodnotně obnovit výuku. Chci, aby naši 
žáci získali manuální zručnost, aby si osvojili 
řemeslné dovednosti a zajímali se více o stu-
dium technických oborů.
Částečnou proměnou prošel také pedago-
gický sbor. V našem kolektivu jsme přivítali 
nového p. učitele Maňáka pro výuku mate-
matiky a společenských věd. Na konci škol-
ního roku jsme poděkovali za dlouholetou 
práci p. učitelce Slámové a  pedagogům, 
kteří odešli do důchodu, tedy p. učiteli Tala-
šovi a v mateřské škole p. učitelkám Beníč-
kové, Mahdalové a Bačíkové.

Co připravujeme pro nastávající školní 

rok? 

Rozšíříme vzdělávací kapacitu mateřské 
školy na 5 tříd a školní družiny na 3 oddělení. 
Budeme mít více žáků a přibude tedy další 
třída v základní škole. 
Přivítáme další nové 
pedagogy. Budeme 
realizovat projekty, 
do kterých jsme za-
pojeni a  případně bu-
deme usilovat o  nové. 
Budeme pokračovat 

v  nastaveném směřování školy. Navážeme 
na osvědčené akce a pustíme se do nových. 
Hlavně se budeme z našich dětí a žáků sna-
žit vychovat slušné a zodpovědné osobnos-
ti, které budou na svou školu a obec pyšní. 
Škola má silný vzdělávací potenciál, počet 
dětí a žáků je vysoký a podle demografi cké 
křivky bude i v budoucnu. Chci, aby nivnic-
ká škola byla školou, o které se široko dale-
ko mluví v superlativech. Věřím, že se mi to 
spolu s nadšeným a pracovitým týmem pe-
dagogů a všech ostatních zaměstnanců po-
daří. K tomu všemu nám držte palce, jsme 
zde pro Vás a zvláště budoucím prvňáčkům 
přeji mnoho zdaru při vstupu do svého prv-
ního roku povinné školní docházky.

 PhDr. Šárka Mikesková,
 Ředitelka školy

ů a přibude tedy další 
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MATEŘSKÁ ŠKOLA A ZÁKLADNÍ ŠKOLA J. A. K.
Třídnictví ve školním roce 2019/2020

Základní škola 

I. A   Mgr. Karla Berecka 
I. B     Mgr. Marcela Bochinová 
II.    Mgr. Ivana Karlíková 
III.   Mgr. Jitka Jančová 
IV. A     Mgr. Jana Martináková 
IV. B     Mgr. Jarmila Basariková 
V. A      Mgr. Jana Formánková 
V. B       Mgr. Lenka Miškarová 

VI. A    Mgr. Ondřej Maňák 
VI. B Mgr. Renata Charvátová 
VII. A     Ing. Věra Kročová
VII. B     Mgr. Jitka Miklášová 
VIII. A   Mgr. Andrea Miškarová 
VIII. B   Mgr. Yveta Michalcová 
IX. A Mgr. Hana Strommerová 
IX. B  Mgr. Michal Sláma 

Školní družina

I.   odd. Bc. Radana Navláčilová
II.  odd. Bc. Nikola Chovancová
III. odd. Mgr. Jana Solníková

Mateřská škola 

Myšky Bc. Gabriela Beníčková, Ing. Eva Koktavá
Sluníčka Mgr. Marie Vaculová, Hana Trtková
Včelky  Bc. Kateřina Martináková, Eliška Stojaspalová
Berušky Mgr. Hana Damborská, Marcela Pakostová,
  Bc. Lucie Flasarová
Motýlci Mgr. Martina Ulčíková, Simona Pavelková
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Projektový den Veselé zoubky
V září jsme nastoupili do školky, která už měla novou pátou třídu Myšek, do které 
nastoupily ty nejmenší děti. Tento rok jsme naši výuku obohatili o tzv. projektové 
dny. Prvním z nich byl projekt Veselé zoubky, který nás měl naučit, jak je zřejmé 
podle názvu, starat se o naše zoubky tak, abychom se mohli pořád usmívat! Při-
šla si s námi o tom popovídat Adéla Ondová. Vyzkoušeli jsme si, jak se správně 
čistí zoubky, co máme jíst a pít, aby naše zoubky byly zdravé a neměli jsme žádné 
kazy! A protože to už umíme, rádi bychom vám dali pár užitečných rad:
1. Jezte ovoce a zeleninu
2. ..a chleba 
3. ..a maso
4. Nejezte moc „kokin“!
5. Pijte neslazené nápoje a ne „pitíčka“
6. A HLAVNĚ SI VŽDY PEČLIVĚ VYČISTĚTE ZOUBKY!
7. ABYSTE SE MOHLI USMÍVAT NA JINÉ LIDI
Tyto užitečné rady sestavily děti ze třídy Berušek a Motýlků. Užívejte je dle libosti.

Za kolektiv MŠ Marie VaculováZa kolektiv MŠ Marie Vaculová
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Anglie  
Na poznávací zájezd do Anglie jsme vyjíž-
děli autobusem ve čtvrtek 6.6. o půl osmé 
ráno od nivnického kostela. Později do 
našeho autobusu nastoupili žáci ze ZŠ Po-
mezí a z Poličky, se kterými jsme jeli až do 
Anglie. V pátek okolo třičtvrtě na pět ráno 
jsme vjížděli na trajekt, který nás převezl 
do Doveru a první zastávka byla ve městě 
Canterbury. Když jsme s místními průvod-
ci prošli město, tak jsme měli rozchod. Ve-
čer jsme odjeli do Oxfordu do rodin, kde 
jsme měli být po dobu našeho pobytu 
ubytovaní. Druhý den v Anglii jsme navští-
vili Warwick, kde 
jsme šli do straši-
delného podzemí, 
které bylo hodně 
zajímavé. Odpole-
dne jsme navští-
vili Shakespearův 
Stratford upon 
Avon. Třetí den 
jsme ráno navští-
vili královský hrad 
Windsor a  odpo-
ledne Oxford, kde 
jsme viděli jídel-
nu z  filmu o Har-

ry Potterovi. Čtvrtý, a  to poslední 
den, jsme navštívili Londýn. Projeli 
jsme se lodí po řece Temži a viděli 
jsme nejdůležitější londýnské pa-
mátky. I přes špatné počasí v Lon-
dýně jsme to zvládli a  užili jsme 
si to. Navečer jsme sedli do au-
tobusu a  přes Eurotunel jsme se 
nakonec v úterních odpoledních 
hodinách ve zdraví vrátili zpátky 
do Nivnice. 

Tereza Trtková
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Dějepis
První hodiny dějepisu patří seznámení se 
s historickými prameny. Žáci zkoumali mince 
z různého období českých dějin. Zaměřili se 
na velikost, nápisy, dataci či panovníka, který 
nechal mince razit. Jako správní historikové 
jsme používali rukavice, abychom mince ne-
pošpinili. Ty nejvzácnější kousky, pamatující 
slavná období našich dějin, byly chráněny 
ochranným sklíčkem s lupou.
V rámci práce s historickými prameny v hodi-
nách dějepisu jsme se zaměřili i na zkoumání 
mapy z roku „1518“. Týmy historiků z různých 
koutů světa pracovaly dle instrukcí, hledaly 
a  zjišťovaly fakta. Práce nebyla nejednodu-
chá, neboť tehdejší čeština měla jiný pravopis 
a  písmo, navíc byla mapa nakreslena obrá-
ceně, než jsou dnešní moderní mapy. Přesto 
všechny skupiny došly ke zdárnému cíli.   

Ondřej Maňák

Adaptační den
Nejenom pro naše prváčky byl první zářijo-
vý týden premiérou, ale také jejich starší ka-
marádi vstoupili do světa horního stupně. 
Čeká je toho hodně nového, a proto byl pro 
ně připraven adaptační den, aby přechod 
na druhý stupeň základní školy proběhl co 
nejpohodověji.  Pod taktovkou Nízkopra-
hového zařízení pro děti a mládež Šrumec 
Uherský Brod se děti vzájemně poznávaly, 
plnily zapeklité úkoly, prokazovaly schop-
nost spolupracovat, a dokonce mohly dávat 

svým třídním učitelům zvídavé otázky. Celý 
den se náramně povedl a vyvrcholením dne 
byla třídní smlouva, díky níž bude třída mís-
tem, kde všichni jsou na jedné lodi, všichni 

táhnou za jeden provaz. Děkujeme za rea-
lizaci a  šesťákům přejeme bezporuchovou 
plavbu ve vodách horní školy  

Renata Charvátová
d 
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Deváťáci v Praze
Sice je teprve začátek školního roku, 
ale naši deváťáci už stihli výletovat. Na 
cestu za poznáním jsme vyrazili vlakem 
ve středu 18. září a cílovou stanicí byla 
Praha. Bez komplikací jsme dorazili na 
místo určení, odložili přebytečné věci 
a  vydali se do Národního muzea. Zde 
měli žáci možnost zhlédnout výstavu 
věnovanou našim letcům, kteří za 2. 
světové války působili v  RAF v  Anglii. 
Poté nesměla chybět procházka Vác-
lavským náměstím, na Národní třídě 
nám 30. výročí sametové revoluce při-
pomněl pomníček, na ubytování jsme se 
vraceli kolem Tančícího domu a večer jsme 
vyrazili zdolat nástrahy bobové dráhy.
Druhý den ráno jsme prohlídku začali v pro-
storách Poslanecké sněmovny, kde jsme měli 
možnost nahlédnout přímo do prostor, kde 
zasedají naši poslanci. Nerudovou ulicí jsme 
došli na Hrad, kde nás ve 12 hodin čekala 
komentovaná prohlídka katedrály sv. Víta 
a  Starého paláce. Za zmínku stojí Jezdecké 
schody do Vladislavského sálu nebo okno 
defenestrace. Pak následovala procházka 
kolem Strahovského kláštera k Petřínu a zu-
bačkou jsme sjeli dolů.  V podstatě jsme pro-
šli celou „královskou cestu“, akorát opačně 

- od Hradu k  Prašné bráně. Opět 
nechyběla zastávka na Karlově 
mostě nebo u Orloje. Večer nás 
čekala ještě netradiční noční Pra-
ha s mýty a legendami. V noci se 
někteří nestačili divit, kolik odšla-
paných kroků ukazoval mobil.
Poslední den našeho pobytu 
jsme zahájili v  Ateliérech seri-
álu Ulice v Hostivaři a v odpo-
ledních hodinách se vydali prozkoumat 
obchodní centrum Chodov. Byli jsme rádi, 
když jsme v pět odpoledne nasedli do vla-
ku a pohodlně se dovezli (sice se zpoždě-
ním) až do Uh. Brodu.

Věříme, že tento výlet obohatil naše de-
váťáky nejen po stránce kulturní, ale také 
společenské.

Hana Strommerová

Sprinterský víceboj Uherský Brod 24. 9. 2019
Na školním hřišti ZŠ Pod Vinohrady se 
konalo již tradiční okresní finále ve sprin-
terském víceboji. Závodilo se ve sprintu 
na 40m, 50m a  60m. Hodnotila se druž-
stva, ale i čtyři nejlepší jednotliv-
ci, kteří si to rozdali v  superfiná-
le. Naši sprinteři se opět blýskli. 
Mladší holky ve složení Marika 
Mahdalová, Lucie Lukešová, Eliš-
ka Mahdalová a  Anna Mášová 
vyhrály. Starší děvčata ve složení 
Melanie Nováková, Marie Smut-
ná, Gabriela Kadlčková a  Zuzana 
Petrášová obsadila 3.místo. Na 
3. místě také skončili naši páťáci 
Ondřej Karlík, Dominik Zetka, Vít 
Zálešák a  Zdeněk Radoch. Starší 
kluci ve složení Šimon Králíček, 
František Vaculík, Josef Mikulec 
a  Martin Zálešák obsadili 5.mís-
to, mladším chlapcům se dařilo 
méně, a  proto Jáchym Hruda, 
Jakub Karlík, Adam Petráš a Kris-
tián Vrága skončili na 6.místě. 
Do superfinále se probojovala 
Marika Mahdalová a  obsadila 
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4.místo. Měla běžet i Lucie Lukešová, ale 
administrativní chyba jí to znemožnila. 
Startovalo 9 škol. 

MS
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Naše škola se snaží nejenom žáky
obohatit o znalosti, 
ale také se v hodinách 
pracovních činností zaměřuje 
na praktické věci.  

Ve školní družině 
jsme si pochutnali 
na jablíčkách ...

Každoroční grilování v Nivnici
I  když se našich klientů začátek školního 
roku netýká v pravém slova smyslu, vrátily 
se k nám aktivity, které přes prázdniny od-
počívaly. 
Ve čtvrtek minulý týden za námi, po skoro 
tří měsíční pauze, přišli naši čtyřnozí kama-

rádi z Punťa klubu pod vedením paní Miš-
kárové. Velcí, malí, chlupatí i krátkosrstí psi 
různého stáří. A na začátek se sešli čtyři.
Protože nebylo moc teplo, seděli jsme 
s nimi v jídelně. Klienti si je chovali na klí-
ně, hladili je a  krmili laskominami, které 

přinesli jejich majitelé. Ležící klienty, nebo 
ty, kteří nemohli přijít, jsme navštívili na 
pokojích.
Klienti byli za oživení moc rádi a na pravi-
delné schůzky už se těší. 

J. Kubáňová, DiS

y



EKOLOGICKÉ OKÉNKO
Spalování na zahradách

w w w. n i v n i c e . c z

2323 Srpen-Ríjen  Srpen-Ríjen  44/2019/2019ˇ̌

i i

Nastává podzimní období, kdy opět bu-
deme uklízet své zahrady na zimu a přes-
to, že máme u nás v obci sběrný dvůr  na 
větve a shrabané listí, je řada spoluobča-
nů, kteří tento materiál pálí (přitom lze 
použít pro likvidaci vhodnější štěpko-
vání a  kompostování). Protože na obec 
přicházejí různé „stížnosti“ na sousedy 
a spoluobčany, je na místě připomenout 
kdy a za jakých podmínek lze doma spa-
lovat:
- Spalovat lze pouze SUCHÉ VĚTVE 

A TRÁVU za vhodného počasí (zákon č. 
86/2002 Sb., o ochraně ovzduší)

- KOUŘEM, PRACHEM A PACHEM SE NE-
SMÍ obtěžovat sousední pozemky (zá-
kon č. 89/2012 Sb., občanský zákoník)

- Hasičský záchranný sbor je vhodné 
také informovat na běžné telefonní 

lince 950 676 111 v případě spalování 
většího množství rostlinných zbytků, 
aby jeho hlídka nemusela zbytečně 
vyjíždět k falešným poplachům. Pro na-
hlášení pálení můžete též využít webo-
vou aplikaci na stránkách hasičského 
sboru.

Pravidla pro pálení biologického materi-
álu:
• velikost hromady klestí je nutno volit 

tak, aby shořela v době, kdy je na místě 
přítomen dozor, 

• při náhlém zhoršení počasí nebo sil-
ném větru je pálení nutné ihned přeru-
šit a oheň uhasit,  

• místo pro pálení se izoluje pruhem 
širokým nejméně 1 m, kde budou od-
straněny hořlavé materiály až na mine-

rální půdu (zeminu), 
• místo spalování se zabezpečí dostateč-

ným množstvím hasebních látek, 
• místo pálení lze opustit až po úplném 

uhašení ohně, 
• po dobu 5 dnů nebo do vydatného 

deště je nutno místo pálení pravidelně 
kontrolovat, 

• příjezdové cesty vedoucí k místům spa-
lování nesmí být zataraseny, 

• spalovat klest lze pouze v  bezpečné 
vzdálenosti od obytných nebo hospo-
dářských objektů, 

• osoba mladší 15 let nemůže odpad 
spalovat bez přítomnosti osoby starší 
18 let, která je spalováním pověřena.

Děkujeme všem, kteří pro své odpady 
využíváte sběrné dvory a  není Vám lho-
stejné, co se děje kolem. 

Ohniště přímo pod stromemOhniště přímo pod stromem …a výsledek opékání a pálení – ohořelý strom…a výsledek opékání a pálení – ohořelý strom

Další spáleništěDalší spáleniště

Kam s tím???Kam s tím???
Spálit …Spálit …

Vytvoření černé skládky Hliníky
Vytvoření černé skládky Hliníky

Ozdoba za domem
Ozdoba za domem

 Pálení Pálení

Příjemná procházka
Příjemná procházka

Připraveno na páleníPřipraveno na pálení

Sběrný dvůr je daleko, tak to spálíme…

Sběrný dvůr je daleko, tak to spálíme…

 Spáleno Spáleno
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Třídění odpadů v ČR dosáhlo v roce 2018 nového rekordu - CO ČECH, TO 62,9 KG!
Češi každoročně dokazují, že patří mezi evropské premianty v  tří-
dění odpadu. A ani rok 2018 nebyl výjimkou. Stejně jako předloni 
pravidelně třídilo své odpady již 73 % obyvatel. Do barevných kon-
tejnerů a menších nádob, kterých je v ČR již přes 413 000, přispěl ka-
ždý obyvatel ČR v průměru 49 kg separovaného papíru, skla, plastů 
a nápojových kartonů. A k tomu ještě každý odevzdal v průměru 14 
kg kovů.

Každý obyvatel vytřídil 
v průměru:
21,3 kg papíru
14,1 kg plastů
13,2 kg skla
13,9 kg kovů
0,4 kg nápojového kartonu

Když doslouží bazén

 – kam a jak ho vytřídit?
Dětské nafukovací bazénky nebo taky nafukova-
cí kruhy či rukávky a nafukovací balóny do vody 
klamou „tělem“. Zdálo by se, že je to prachobyčej-
ný plast. Ale chyba lávky, tohle do plastu nepatří! 
Takže kam s tím? Do SBĚRNÉHO DVORA.

Jaký papírový odpad netřídit do pytlů,  

ale do popelnice:

Krabice od pizzy

Použitá krabice od pizzy bývá obyčejně umaštěná a znečištěná od 
protlaku – proto nepatří do papíru, ale do popelnice.

Toaletní papír, kuchyňské utěrky a kapesníky

Výše uvedené výrobky z papíru vyhazujeme do popelnice. Jednak je 
nejčastěji vyhazujeme už použité, a také jde o méně kvalitní papír, 
který už prošel několika recyklačními cykly.
Již při samotné výrobě se totiž používají velmi krátká vlákna celu-
lózy, která se už v podstatě nachází v konečné fázi recyklačního ko-
loběhu papíru, a  nejsou tedy kvalitním stavebním materiálem pro 
další výrobky.

Papír od uzenin a sýrů

Stejně jako všechny ostatní mastné či jinak špinavé obaly patří do 
popelnice.

Karton od vajíček a ruličky od toaletního papíru

Tyto obaly se vyrábějí z již tolikrát recyklovaného papíru, že nejsou 
vzhledem k nízké kvalitě celulózových vláken vhodným druhem od-
padu k recyklaci. Patří do popelnice.
 
Křídový, voskovaný papír nebo termopapír

Tyto papíry není možné recyklovat a patří do popelnice.

ZAPAMATUJTE SI

Termopapír, na který se některé účtenky tisknou, je potažený che-
mickou látkou (nejčastěji bisfenolem), která znemožňuje proces 
recyklace. Proto pozor na tuto častou školáckou chybu!

Pauzák

Není papír jako papír – pauzovací papír se od toho klasického liší 
výrobou, složením a strukturou. Při jeho výrobě jsou používány che-
mické látky, které ovlivňují fyzikální vlastnosti papíru, proto patří do 
popelnice.

Fotografi e

Fotopapír je vyroben sice z papíru, ale je potažen tenkou fotocitlivou 
vrstvou, patří proto do popelnice.  S využitím www.ekokom.cz

Statistiky a zajímavosti z papíru:

• 225 000 tun papíru bylo vloni sesbíráno a  vytříděno 
v celé ČR.

• 49 kg papíru v průměru vytřídí v ČR jedna domácnost 
za rok

• 98 procent tištěných novin je vyrobeno z recyklované-
ho papíru.
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Naše obec recyklací elektrospotřebičů výrazně ulevila životnímu prostředí  

Loni občané odevzdali k re-

cyklaci 7 399,52 kilogramů 

starých spotřebičů.

Snaha obyvatel obce recyklo-
vat staré a nepoužívané elek-
trospotřebiče se již několik let
vyplácí. Naše obec obdržela 
certifikát vypovídající o  pří-
nosech třídění a  recyklace 
elektrozařízení. Díky envi-
ronmentálnímu vyúčtování 
společnosti ASEKOL můžeme 
nyní přesně vyčíslit, o  kolik 
elektrické energie, ropy, uhlí, 
primárních surovin či vody 
jsme díky recyklaci vyslouži-
lého elektra ušetřili ekosys-
tém Země. Víme také, o  jaké 
množství jsme snížili produk-
ci skleníkových plynů CO2 
nebo nebezpečného odpadu. 
Informace vycházejí ze studií 
neziskové společnosti ASE-
KOL, která s obcí dlouhodobě 
spolupracuje na recyklaci vy-
tříděných elektrozařízení.
Z  Certifikátu Environmentál-
ního vyúčtování společnosti 
ASEKOL vyplývá, že občané 
naší obce v  loňském roce 
vyřadili 7 399,52 kilogramů 
elektra. Tím, že jsme ho ná-
sledně předali k  recyklaci, 
jsme uspořili 107,39 MWh 
elektřiny, 6 282,89 litrů ropy, 
463,35 m3 vody a  3,63 tun 
primárních surovin. Navíc 
jsme snížili emise skleníko-
vých plynů o  21,90 tun CO2 
ekv., a  produkci nebezpeč-
ných odpadů o 96,16 tun.
Výsledek studie jednoznač-
ně prokázal, že zpětný odběr 
elektrozařízení, i  těch nej-
menších, má nezanedbatelný 
pozitivní dopad na životní 
prostředí. Když si uvědomí-
me, že recyklace běžných 100 televizo-
rů uspoří spotřebu elektrické energie 
pro domácnost až na 4 roky, nebo ušetří 
přibližně 400 litrů ropy potřebných až 
k  sedmi cestám do Chorvatska, jsou to 
impozantní čísla. Pozitivní zprávou pro 
uživatele počítačů také je, že odevzdání 
10 vysloužilých monitorů ušetří spotře-
bu energie potřebnou pro chod note-

booku po dobu necelých 5 let. Všichni 
ti, kteří tříděním takto zásadně přispí-
vají k  ochraně životního prostředí, si 
zaslouží obrovský dík.

V  současné chvíli mají Češi pro-
střednictvím sběrné sítě společnosti 
ASEKOL k  dispozici více než 17 000 
sběrných míst. To je pětkrát více než 

například v  ekologicky vyspělém Ra-
kousku. Sběrný dvůr je již v  každé 
středně velké obci. Zároveň ulice a se-
parační stání jsou doplněny o červené 
kontejnery na drobné elektro. Každý, 
kdo má zájem třídit vysloužilé elektro, 
si může najít nejbližší sběrné místo na 
www.sberne-dvory.cz nebo na www.
cervenekontejnery.cz.
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Čipování psů
Od 1. ledna 2020 vstupuje na základě novely veterinární-

ho zákona č. 302/2017 Sb. v účinnost povinnost označovat 

psy na území České republiky mikročipem.

Na koho se povinnost povinného označení mikročipem 

bude vztahovat, kdy začíná platit?

Od 1. ledna 2020 bude povinné očkování psa proti vzteklině plat-
né pouze v  případě, že je pes označený mikročipem. Od tohoto 
data by měl být na území České republiky označený každý pes. 
Štěňata musí být označena mikročipem nejpozději v době první-
ho očkování proti vzteklině (tedy nejpozději v půl roce věku). Mik-
ročipem nemusí být označeni psi, kteří mají jasně čitelné tetování 
provedené před 3. 7. 2011.

Proč se povinnost zavádí?

Zavedení povinného označení všech psů na území ČR by mělo 
být přínosem zejména v těchto oblastech:
 zjištění identity psa v  případě potřeby kontrolních orgánů 

(SVS, PČR, Celní správa, obce atd.).
 účinnější monitoring chovů a  kontrola dodržování stanove-

ných pravidel a předpisů (např. počtu držených zvířat, jejich 
věk, vakcinace, dodržování zoohygienických podmínek, zajiš-
tění pohody zvířat) a postih chovatelů v případě týrání zvířat,

 umožnění kontroly při prodeji psů prostřednictvím obchod-
níků, jak z  hlediska veterinárních, tak z  hlediska finančních 
předpisů,

 bude možné prokázat vlastnictví psa, což je velmi důležité 
v  případě odcizených psů i  v  případě postihu vyplývajícího 
ze zodpovědnosti za psem způsobenou škodu (např. případy, 
kdy pes způsobí dopravní nehodu, psi pytláci atd.),

 zatoulané řádně označené a  evidované zvíře má podstatně 
větší naději, že se vrátí ke svému původnímu majiteli, jeho ná-
vrat je operativnější.

 
Kdo označení mikročipem provádí, jaká je jeho cena? Na-

jdu někde seznam veterinárních lékařů, kteří „čipování“ 

provádějí?

Označení psů mikročipem provádějí soukromí veterinární lékaři, 
kteří jsou oprávněni vykonávat veterinární léčebnou a preventiv-
ní činnost (jsou registrovaní u  Komory veterinárních lékařů ČR: 
https://www.vetkom.cz/seznam-veterinaru). Pořizovací cena 
mikročipu se pohybuje mezi 120-450 Kč a  závisí na jeho typu. 
Další částku si soukromí veterinární lékaři účtují za jeho aplikaci. 
Ceny jsou smluvní.
 
Kdo bude provádět kontroly, zda mají psi čip? 

Dozorovým orgánem je Státní veterinární správa.
 

Není „čipování“ pro psa nebezpečné či zdravotně zá-

vadné?

Jedná se o jednorázový úkon srovnatelný s injekční aplika-
cí. Mikročip o  délce cca 1 cm je umístěn v  aplikační jehle 
a je sterilně aplikován do podkoží zvířete. Obal mikročipu 
je vyroben z biokompatibilních materiálů, na které organi-
smus zvířete nereaguje jako na cizí těleso. Mikročip je pou-
ze pasivním nosičem informace, neobsahuje žádný vlastní 
zdroj energie. Aktivovat mikročip umí jen speciální čtecí 
zařízení.
 
Jaké hrozí sankce v případě nesplnění této zákonné 

povinnosti?

Za psa bez označení bude od roku 2020 hrozit správní ří-
zení s uložením až 20tisícové pokuty, protože na psa bude 
pohlíženo, jako kdyby neměl platné očkování proti vztek-
lině.

Bude zároveň od ledna 2020 již fungovat registr či-

povaných psů? Funguje již nějaký? K čipování psů již 

dochází…

Příslušná novela zákona č. 166/1999 Sb. (veterinární zá-
kon) nezavádí povinný zápis do jakéhokoli registru psů. 
Povinností je, aby v dokladu o očkování proti vzteklině (tj. 
v  očkovacím průkazu, v  pasu psa) bylo uvedeno číslo mi-
kročipu. Obec si však může povinnost evidence stanovit 
vyhláškou (poznámka: Obec Nivnice tuto povinnost vy-
hláškou nestanovila). Některé obce to již takto nastaveno 
mají. V  současné době není zatím řešena oblast jednotné 
celostátní evidence psů.

Můj pes má platné očkování proti vzteklině. Termín 

přeočkování má až v  průběhu roku 2020 (případně 

2021 či 2022). Musím jej nechat čipovat ještě v roce 

2019, nebo stačí až při přeočkování?

Jak již bylo uvedeno výše, na základě zmíněné novely ve-
terinárního zákona je s účinností od 1. ledna 2020 očková-
ní psa proti vzteklině platné pouze pokud je pes označen 
mikročipem, případně označen čitelným tetováním prove-
deným před 3. červencem 2011. Není tedy možné tuto pro-
ceduru odkládat až do dalšího přeočkování. Pokud tak již 
chovatel neučinil, je nutné nechat psa označit nejpozději 
do konce roku 2019, jinak bude očkování považováno za 
neplatné. 
  https://www.svscr.cz/zdravi-zvirat/povinne-oznacova-
ni-psu/
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Nivničtí členové a jejich vedení SPCCH 
nepolevují v aktivitách ani v letošním roce.
Ano, je to pravda. Ve středu 26. 6. 2019 
a  19. 9. 2019 jsme se vydali „za hranice 
všedních dnů“ na Slovensko do „termál-
ních kúpelov“, jak se na Slovensku říká. 
Ráno jsme vyjeli před sedmou hodinou 
a  v  devět jsme díky panu řidiči autobu-
su byli na místě v mece Žitného ostrova 
v Dunajské Stredě. Byl nás plný autobus, 
tedy více než 50 osob, a o dobrou nála-
du nebyla nouze. Thermal park Dunajská 
Streda je jedno z  nejnavštěvovanějších 
míst na Slovensku. Považte, na ploše 18 
ha je deset interiérových i exteriérových 
bazénů s  minerálními vodami o  teplotě 
od 24°C do 37°C. Jsou tam různé atrakce, 
chrliče vody, vodní děla a další. Termální 
voda do bazénů vyvěrá z hloubky 1600m 
a na povrchu dosahuje až 57°C. Měli jsme 
krásné počasí, venkovní teplota tam byla 
37,1°C. Mohli jsme v celém areálu ochut-
nat místní gastrospeciality, langoše, po-
lévky a další jídla. Dobrou zmrzlinu, pivo 
prostě dobroty všeho druhu. 
A ptáte-li se na zdravotní efekt tak tedy 
místní termální voda má velmi příznivé 
účinky zejména na pohybové ústrojí. 
Klidně se zeptejte nás, kteří jsme tam 
byli. Jak víme, všechno má svůj konec, 
říká se „že jen jitrnice má dva“ a  je to 
pravda. Kolem 19:00 hodiny jsme byli 
všichni v pořádku doma. Dovoluji si po-
děkovat touto cestou za všechny účast-
níky zájezdu, panu řidiči, vedení naší 
místní organizace SPCCH, zejména p. 
předsedovi J. Haluzovi, nejenom za tuto 
akci, ale také za všechny další aktivity. 
Poděkování patří celému výboru za obě-
tavou práci pro seniory. 
V  pátek 12. července letošního roku 
proběhla další prima akce na myslivec-

ké chatě v Lipinách. Ano, poprchalo, ale 
na dobré náladě to nikomu z  přítom-
ných neubralo. A  věru bylo nás tam jak 
říkáme „neurekom“, tedy hojná účast. 
Babičky, dědečkové, vnučky, vnuci no 
prostě všichni si přišli na své. V Lipinách, 
v lese, v přírodě, opékání špekáčků, ženy 
z domu přinesly dobroty, sladkosti, chla-
pi zase něco ostřejšího a bylo nám dobře. 

Na závěr tohoto vyprávění mně dovolte 
malé osobní vyznání: Pro mne, který žije 
„singl“ tedy sám, je to milá společnost lidí, 
spoluobčanů, kteří mají, tak jako já, větší 
díl života za sebou, ale neztrácí životní 
optimizmus, mají rádi pohyb, společnost 
a  hlavně dělají dle možností maximum 
pro své zdraví, duševní i tělesné.

Karel Šik

proběhla další prima akce na myslivec



ROZHOVOR
člen redakční rady Nivnických novin pan Karel Šik položil několik otázek 
Stanislavu Lukášovi, dlouholetému přispěvovateli našeho občasníku.

K. Š. : Milý náš rodáku a příteli, položím Ti ně-
kolik otázek, protože se domnívám, že i když 
píšeš do téměř každého vydání NN, že Tě 
mnozí neznají, a  když tak jen starší genera-
ce Nivničanů. Můžeš se proto představit těm 
mladším, ale vlastně tím i všem čtenářům?! 
St. L.: Jsem pro, ale nejdříve k  tomu psaní 
pro NN. O tom, že po převratu začaly NN vy-
cházet, pro začátek ve skromném formátu, 
jsem věděl. Ale když jsem zjistil, že jsou zde 
uváděny i náměty z minulosti obce, to mne 
potěšilo. Ale řešil jsem jiné životní problé-
my a tak jsem se k tomuto psaní dostal až 
dosti později. V roce 1999 se nabízelo jedno 
zajímavé výročí, totiž 120 roků od narození 
místního politika Františka Kopřivy. Začal 
jsem pátrat, protože přímých pamětníků už 
nebylo, ale byl tu ještě jeho syn – učitel, ale 
ten se o tom odmítl bavit. Byl sem zrazován 
i  od lidí názorově blízkých „nepiš o  něm“. 
Já však pokračoval a shromáždil potřebný 
materiál o tomto senátorovi, mám za to, že 
zcela správně.  Je to doposud nejširší verze, 
z čehož čerpala v Praze i encyklopedie po-
litiků Lidové strany, zpracovaná historikem 
Dr. Pehrem. A  potom jsem pokračoval na 
témata z historie k různým výročím událos-
tí a lidí v nich. Také jsem přepracovával ná-
měty z díla rodáka Ferdinanda Pragera, ale-
spoň ty nejznámější týkající se právě Nivni-
ce. Sepsal jsem asi více než 100 příspěvků, 
přiblížil jsem více než 120 známých nivnic-
kých politiků, kněží, učitelů apod. Nyní však 
už plním žádost, abych se představil: Je ur-
čitě pravdou, že už mě zná menší procento 
krajanů, na čemž nic nezměním. A  proto 
spisovně – Stanislav čili Staňa Lukáš, ro-
dák ze Smrtné uličky, dnes přejmenova-
né – K Vodojemu. Koho znám a kdo se ke 
mně hlásí, přestože bydlím více než 40 roků 
v Uherském Brodě, se i já rád k němu hlá-
sím. Ale od roku 1970 jsem se pohyboval 
mimo rodiště. Rád však zavítám do Nivnice, 
kde mám na hřbitově rodiče a  manželku. 
Rád se prostě do Nivnice vracím, vždyť jsou 
to vzpomínky nenahraditelné – na dětství, 
školu, postupně i na mladší věk dospělosti 
… Ale už z těch dobrých kamarádů mnozí 
nejsou, buď odešli mimo rodiště, nebo na 
věčnost. Ze žijících to nejvíce platí o Jožino-
vi Slezákovi, který bydlí u Prahy a s nímž si 
často telefonuji. Též se rád hlásím k bratřím 
Michálkům. Teď se ještě zmíním o těch ka-
marádech, kteří nás předešli na věčnost – 

určitě je to Franta Máčalík, ale i Staňa Trtek, 
zvaný Tatíček. Postupem času byli i  další, 
hlavně ti školní, ale i ti z mé veřejné činnosti 
po roce 1968. Co ještě k tématu říci? Něco 
jsem osvětlil v závěru seriálu o rodu Lukášů. 
Chtěl bych přiblížit i nové náměty v novém 
seriálu, který by byl uveřejněn ve 3 pokračo-
váních v NN, pravděpodobně pod názvem 
„Jak to u nás bývalo, ve Smrtné uličce“.  

K. Š.: A můžeš nám něco povědět ze školních 
roků, případně následného života, o  Tvojí 
vlastní rodině?
St. L.: To by byla objemná kapitola, ale to 
nechci dát na odiv, vždyť každý člověk má 
za sebou různé zážitky, ale i různé nedo-
konalosti, bohužel. Po milých zážitcích 
v rámci rodiny, starostlivá mamička, jakož 
i pracovitý tatíček, to jsou ty první skvělé 
vzpomínky. Leč vzpomínám i  na bratry, 
z  nichž ten prostřední Vašek, to byl můj 
první opatrovník, když například rodiče 
byli na poli, proto na něj rád vzpomínám!!! 
Do školy mě mamička vedly a  já se až 
obával. Teprve ve druhé a třetí třídě jsem 
se osmělil. Ale potom už to šlo - ve čtvrté 
a páté třídě, kdy jsem se zlepšil i v učení za 
učitelek Veselé a Šiškové, které uměly uči-
vo náležitě vyložit. Na měšťance jsem za-
čínal dobře a rád vzpomínám na třídního 
Valáška, z ostatních to byli – skvělý Dvo-
řák, ale i Kovářová a Antonová; zvláštní byl 
učitel Staněk, až humorný. Nevím, jestli to 
bylo dospíváním, prostě ve dvou posled-
ních ročnících ZŠ jsem se podstatně zhor-
šil, snad jsem si udržel úroveň v literatuře, 
dějepisu a ruštině a díky atletice i v tělo-
cviku. Jednu dobu jsme spolu s  Tondou 
Baumrukrem/Čupákem, Staňou Výmolou 
a  Mirkem Tydlačkou, patřili k  nejlepším 
sprinterům nivnických škol. Po vlastně 
průměrném vysvědčení to stačilo pouze 
na učení. Mé dávné tužby státi se učitelem 
či knězem, přišli vniveč. Společně s Fanu-
šem Máčalíkem jsme se šli učit a  zdoko-
nalovat naše pohostinství. Počátek mojí 
vlastní rodiny začal v roce 1970, kdy jsme 
s manželkou Jiřinou společně žili a násled-
ně i s dcerami Danou a Petrou; manželka 
zemřela předčasně na jaře roku 2003. 
Samozřejmě dcery už si jdou vlastním ži-
votem s  úspěchy, ale také neúspěchy… 
Takoví jsme byli, řečeno ve stručnosti – ani 
zlí, ani výteční! 

K. Š: Co nám řekneš o své veřejné činnosti už 
v Nivnici, či později vlastně až k dnešku?
St. L.: Je toho také na jednoho člověka snad 
i dost, od útlého věku mě zajímala politika. 
Když tatíček přinesli večer z práce Lidovou 
Demokracii, už jsem se o  noviny zajímal 
a četl v nich. V neděli vycházely tyto noviny 
také, tatíček jich brali u pana Blahy, naproti 
měšťanky, samozřejmě první jsem je mu-
sel pročíst já. Nakonec jsem ty noviny ode-
bíral i sám, až do té doby, než jsem odešel 
do učení. Dokonce jsem si Lidovou Demo-
kracii nechal posílat na vojnu, o to víc jsem 
vše sledoval z tiskovin, které se nabízeli ve-
řejnosti v roce naděje 1968. To jsem navíc 
odebíral i Svobodné slovo, Literární noviny, 
Zítřek, Obrodu, My 68 atd. Takže můj vhled 
na politické dění mě přivedl v létě 1968 do 
Československé strany lidové a hned jsem 
byl kooptován do výboru nivnické organi-
zace. To jsme spolupracovali, pamatuji si 
nejvíce na manžele Kachníkovi, dále jme-
nuji Mahdala/klempíře, Tondu Stojaspala 
staršího, bří Halaxe, Františka Bobčíka star-
šího, z mladších uvedu Františka Mahdala 
a  Františka Soukeníka, po roce 1990 čel-
né představitele obce Nivnice, byli i další. 
Ano, bylo toho hodně v mém politickém 
angažování, ale mohu s  klidným svědo-
mím říci, že jsem toho zas tolik nezískal. 
Moje působení na Kroměřížsku mě tenkrát 
sblížilo s  Dr. Bartončíkem, rodákem z  Po-
zlovic, tenkrát tajemníkem Lidové strany. 
Začal mě postupně prosazovat do aparátu 
Lidové strany, ale to nevyšlo pro nepřízeň 
vedoucí složky ve státě. Bohužel, našli se 
i  lidé ve vlastní straně, kteří mi nebyli na-
kloněni, hodně se v té věci angažoval ta-
jemník Bilavčík v Uherském Hradišti. U této 
osoby je zajímavé, že až ačkoliv sloužil 
v  rámci dřívějšího aparátu, předseda Lux 
jej ve funkci ponechal a já, tenkrát tiskový 
mluvčí OV ČSL, jsem se musel poroučet. Po 
rozdělení strany angažovaných křesťanů 
na jaře 1992 v Jihlavě, jsme se rozhodli za-
ložit opoziční Křesťanskosociální unii. Byly 
rozšiřovány pomluvy, že jsme rozbíječi, ale 
my chtěli pouze zůstat na křesťanskoso-
ciálních principech, jak je už v  roce 1918 
stanovil Msgre Jan Šrámek, blahé paměti. 
Mohu připomenout, že I. místopředsedou 
této opozice byl Ing. Josef Kapsa z Nivnice. 
Byl jsem potom ve funkci organizačního 
tajemníka KSU v letech 1992 – 1996. Dnes marádech, kteří nás předešli na věčnost – zlí, ani výteční! tajemníka KSU v letech 1992 – 1996. Dnes 
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z  toho veškerého nadšení nám zůstala 
osvětová organizace Sdružení Šrámkovo, 
vedené předsedou Bohulavem Bogarem 
z Uherského Brodu, kterého později vystří-
dal jako předseda Ing. Kapsa. Mezi přední 
funkcionáře patřil také dnes už zemřelý 
Stanislav Hubač, když mu to zdraví ještě 
dovolovalo. Asi jsem vyčerpal ve stručnosti 
Tvůj dotaz – příteli Karle. 

K. Š.: Nyní bys nám něco mohl říci o Tvých zá-
libách, traduje se, že jsi veliký čtenář. 
St. L.: Lásku ke knihám mi nejdříve tlumo-
čil můj otec, to bývalo odpoledne v neděli, 
když mamička odešly na požehnání a to se 
četlo. Určitě to byly nejdříve pohádky, já 
měl rád od Erbena, ale i od Němcové, ale 
i příběhy ze starých kalendářů apod. Když 
už jsem sám četl, byly to nejspíše příběhy 
historické a dobrodružné, zde uvedu první 
knihu mnou přečtenou - Staré pověsti čes-
ké, následně Robinson, Poklad na ostrově, 
pan Volodijovski, Taras Bulba, Hajduk Stan-
ko, něco od Štorcha, cosi od Třebízského. 
Staré kalendáře se potom půjčovali i  od 
babičky Lukešové za Stodolama a od tetič-
ky Kabláskové z naší uličky, od Cilky Mlčko-
vé také Životy svatých od Babuše Veselé, 
svázané časopisy Rozsévač a  Neděle od 
Hyblerů. Poutavý byl časopis pro mládež 
Anděl strážný z let 1945  - 1948 atd. K tomu 
vlastnímu psaní jsem se dostal v čase uče-
ní, kdy jsem pravidelně naslouchal zahra-
ničnímu vysílání rádií – Svobodné Evropy, 
Vatikánu, BBC Londýn, Hlasu Ameriky, 
Radia Beograd a další. Z toho jsem si dělal 
zápisy jakousi formou přehledu pro vlast-
ní zájmy. Teď bych na sebe prozradil i mé 
osobní hodnocení, když mě tolik zajímala 
historie. Z našich dějin se obdivuji Slovan-
ským věrozvěstům, Přemyslu Otakaru II., 
ale i  Jiřímu z  Poděbrad, husitskému králi, 
nelze vynechat reformátora Jana Husa, 
vlastence Balbína, císařovnu Marii Terezii; 
z politických představitelů uznávám Fran-
tiška Palackého, ctihodného Stojana, Jana 
Šrámka, prezidenta Beneše, ministra Ripku 
a z komunistické éry i lidového prezidenta 
Zápotockého. Z osobností Nivnice zaslou-
ží obdiv ze starostů: Pavel Kopřiva, Štěpán 
Smetana, František Straňák, poválečný 
předseda MNV František Šik, nemožno za-
pomenout i zemského poslance Františka 
Veselého. Z kněží – P. Drlíka, rytíře Hollého, 
P. Běhala, P. Kyseláka … Ze spisovatelů je 
to obrovská řada: z našich – Jirásek, Klos-
termann, Baar, Rais, Čep, Knap, Prokůpek, 
Svatoš, z poezie J.V. Sládek, V. Renč, J. Za-
hradníček, Fr. Lazecký, z  dnešních J. Žá-
ček. Ze zahraničních autorů Dobraczinski, 
Leskov, Green, Puratt, a  další. Ze sportu: 
vždycky fanda Slavie, z  nivnických fotba-
listů jsem od mala, ale i potom obdivoval 
Josefa Bršlicu/Hulise, Josefa Slintáka/Šulu, 
Karla Straňáka, Feru Tomance/brankáře, 

Frantíka Bobčíka – nejlepšího fotbalistu 
60-tých a 70-tých roků. Cestovatelem jsem 
nikdy nebyl, protože mám rád rodnou 
Vlast, ale i  bratrské Slovensko. Mým do-
savadním přáním je navštívit Chodsko, ze 
zahraničí Tyrolsko, což však vím, že se ne-
uskuteční.  V následných řádcích chci zdů-
raznit: při mezilidských vztazích mám rád 
upřímnost, kamarádství, nesobectví a so-
ciální solidaritu; proto tíhnu k  těm lidem, 
z nichž jsem vyšel. Nenávidím chamtivost 
i od některých křesťanů, kteří mají za to, že 
mají jen povinnost k Bohu/tím, že chodí do 
kostela, ale druhé Kristovo přikázání – mi-
luj bližního svého, mají za nic!! Je tomu tak 
určitě nejen v Uherském Brodě, ale i v rodi-
šti, vlastně i všude. Aniž si ti jistí uvědomují, 
že na svět přišli nazí a z něho tak i odejdou. 
Takoví to omlouvají tím, že ten majetek 
získávají pro svoje potomky. Ale přece se 
častokrát přesvědčují, že co nashromáždili, 
potomci rozházejí, a když ne oni, tak jejich 
děti. Je to bolestná zkušenost, ale bez ka-
zatelského tónu je to tak!!

K. Š.: Ještě Ti položím jednu otázku, jak se dí-
váš na současný svět, i když už jsi cosi dobře 
naznačil?
St. L.: Milý Karlíčku, nejsem ani politický 
stratég, ani fi lozof, přece mám jakousi ve 
svých 73 letech zkušenost. Nepopírám, že 
mám i dosti chyb. Pořád se však člověk učí 

ze svých nedokonalostí. Přiznejme si, že 
nyní, stále na počátku 21. století mnohdy 
prostě žasneme, co se to kolem děje. Naše 
ideální očekávání po politickém převratu 
1989 se v lecčem prostě nesplnilo a zaží-
váme tolik zklamání. Jen v  kolika konči-
nách světa trpí lidstvo válkami, hladem, 
nespravedlností všeho druhu. Ani v  ČR 
není vše ideální, leč nezoufejme. Nezále-
ží na nás samotných, ale je nutno počítat 
s vůlí Hospodinovou, která vše převyšuje. 
Radujme se, že v čele křesťanstva stojí mi-
mořádný papež František, jihoamerický 
rodák, pokrevně spojen s  Evropou. Dává 
tolik impulzů a výzev k uskutečňování an-
gažovanosti pro všechny lidi dobré vůle. 
Nacházejme i  vzájemné porozumění se 
všemi křesťany, tak i  ostatními občany, 
kteří se zajímají o společenské dění. V na-
šem kraji – Uherskobrodském Slovácku 
chystáme, některé organizace velkou akci 
v příštím létě u příležitosti 150. výročí křes-
ťanského vůdce Dr. Jana Šrámka. Závěrem 
tohoto našeho rozhovoru, kterým jsem 
se určitě tolik nevyznamenal, jsme si pře-
ce snad přátelsky popovídali. Nyní už jen 
stručný verš od nejmilejšího básníka J. V. 
Sládka: „Kdo Boha má za pevný hrad, ten 
nemusí se zlého bát!“

K. Š. : Takže Ti děkuji Stanislave. 
St. L. : Stejně i já a zdravím čtenáře NN

z  toho veškerého nadšení nám zůstala 
osvětová organizace Sdružení Šrámkovo

Frantíka Bobčíka – nejlepšího fotbalistu 
60 tých a 70 tých roků Cestovatelem jsem

ze svých nedokonalostí. Přiznejme si, že 
nyní stále na počátku 21 století mnohdy

Karla Straňáka, Feru Tomance/brankáře, 

w w w. n i v n i c e . c z

2929 Srpen-Ríjen  Srpen-Ríjen  44/2019/2019ˇ̌



w w w. n i v n i c e . c z

NIVNICKÉNIVNICKÉ
NOVINYNOVINY 3030

Z vyprávění hajného Halaxe
Tak zase po roce 
se u  Halaxů na 
ul. Zámostí, ten-
krát v roce 1969, 
slavili narozeni-
ny dědy. Prav-
da v  září toho 
roku v  91 letech 
zemřel, ale ten-
krát 6. ledna 
stále vzpomínal 
a  komandoval 

své dcery i  syny. Bylo jich osm Marie, 
Anežka, Libuše, Božena, Jožka, Tonda, 
Jenda a Franta. No a jak se besedova-
lo, trochu hodovalo, něco popilo začal 
dědáček vzpomínat... Jednou na ame-
rického letce, kterého společně s dal-
šími zachraňovali ve válce, na bitky 
s pytláky a přišla řeč i na školu:
Jožka Otépka z  Kuželova na Horňácku 
kam jsme chodili občas na hony nám 
po jednom takovém honě vyprávěl: Za-
čal školní rok a  do farnosti přišel nový 
kaplan. No a mimo jiné služby vyučoval 

také náboženství, no začínal. Prý to byl 
„šikovný panáček“ jak se tenkrát kně-
zom říkalo. V první hodině začalo před-
stavování. Velebný pán začal u chlapců. 
„Jak se jmenuješ?“ začali.
„Já su Matůš“, seděl v první lavici. „Naši 
tatíček sů tesařem. Ti dyž udělajú dvér-
ca, ani zámka néni třeba, tak držá.“
A tak to šlo prý dál, až došli k Jurkovi To-
malovém. 
„Jak se jmenuješ ty chlapče?“
„Já su Jura Tomala a  naši tata sú pas-
týřem.“
Naráz sa postavil v  lavici Janek Luža 
a začal si stěžovat: „Velebný pane Tonek 
Sršňúv co sedí vedla mňa si fest prdl.“
A  Tonek na to: „ Šak poďte si očuchat, 
lesti, ha?!“
Pan kaplan byl z  takové předváděčky 
značně vedle a rychle převedl řeč jinam: 
„Chlapci, když ráno vstáváte, co je třeba 
nám učiniti?“ Ticho, ticho…
„Třeba váš tatíček, co dělají?“
Ozval se Tomáš a  po pravdě řekl: „Tož 
zasakrujú, že sa mosí stávat, prdnú si 

a  idú sa omyt. Potem si dajú šestnácku 
slivovice, loňskéj, dobréj a  idú sa ob-
léct..“
Takovou odpověď si pan kaplan určitě 
nepředstavoval, tak šel raději za dívka-
mi. Začal u  Bětky Otépkové a  zeptal se 
zda ráda chodí do náboženství.
„Ná ja sa věru těším, šak ste takový ši-
kovný a  dyby ste byl stárkem tož bych 
hned chtěla byt stárkú.“
„Že sa nehanbíš ty čavo húpá“, skočila ji 
do řeči Anežka Zemková. „Že ti néni lúto 
hodného panáčka. Takové řeči….“
Na druhý den, když se pan děkan ptal 
jak se učilo, tak mladý kaplan povyprá-
věl jaké horké chvíle mu děti připravily. 
Pan děkan to vzal s úsměvem a domlu-
vili se, že bude s kaplanem nějaký čas do 
náboženství chodit.
Děda se pousmál a  potichoučku do-
dal, že si k vyprávění i něco přidal…
Vinšuji Vám pohodový zbytek roku 
a  školákům hojnost jedniček a  super 
učitele.

Karel Šik
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Počasí u nás v červnu 2019

Počasí u nás v červenci 2019

A Ld M Lt T Tn

26,5 23,7 18 2 8 9  21 5

A Ld M Lt T Tn

56,1 21,4 12 1 7 11 14 3

Legenda počasí
 srážky v mm

  průměrná teplota ve stupních celsia 
(Počítáme ji ze tří čtení teploměru 

v 7:00, 14:00 a 21:00h. Večerní pozorování 
se bere do součtu dvakrát a výsledek 
se dělí čtyřmi). Průměrná měsíční 
teplota se počítá s průměrných tep-
lot jednotlivých dnů. Průměrná roční 
teplota se počítá z průměrných tep-
lot jednotlivých měsíců.

 jasný den (max. 20% oblohy kryté)
 zamračený den (zataženo 80-100%)

 souvislá sněhová pokrývka
 nesouvislá sněhová pokrývka
 bouřka

A arktický den (během 24 hodin tep-
lota stále nižší než -10°C)

Ld  ledový den (celý den pod 0°C)
M mrazový den (část dne pod 0°C)
Lt letní den (část dne 25 °C a více)
T tropický den (část dne 30°C a více)
Tn tropická noc

FB, dle pramenů

Počasí u nás v srpnu 2019
A Ld M Lt T Tn

51 21,7 6 1 5 10 19 1

Počasí u nás v září 2019
A Ld M Lt T Tn

72,6 15,8 14 6 2 6 1
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Inzerce

Nově  otevřená  pobočka pohřební služby v Nivnici:
15. 7. 2019 jsme v Nivnici otevřeli novou pobočku 

POHŘEBNÍ SLUŽBY ARTE.

Adresa: nám. Míru 176, Nivnice /budova Orel/
Otevírací doba: po – pá    8.00 – 12.00,    13.00 – 15.00

KONTAKT: 602 752 749, 776 836 393
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